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ZA P R A V I C E M A L E Z A Č E T N I C E 
Ze lep čas lahko opazujemo, da se na debelo uveljavljajo velike 

začetnice tam, kjer nimajo nobene pravice, p rav posebej pa se je poplava 
velikih začetnic razmahni la po letu 1945. Če bodo te začetnice še napre j 
tako nasilne in vztrajne, bo čez nekaj desetletij pravopisec lahko zapisal 
samo pravila, kdaj se rabi mala začetnica, ker bo to hi t reje opravil kakor 
zdaj, ko mora predpisovati , kdaj se piše velika začetnica. Zakaj so velike 
začetnice v naših časih tako priljubljene? Ne bi bilo prav, če bi vzroka 
za to iskali samo v posnemanju tujih zgledov (slovanskih in neslovanskih). 
Močan vir zanje je napačno razumevanje pravopisnih pravil , nekaj pa 
tudi premajhna jasnost v Slovenskem pravopisu 1950. Vsi slovenski p ravo­
pisi od Levčevega dalje učijo, da se pišejo z veliko začetnico lastna imena. 
Vendar že Breznikov SP 1920 omejuje to rabo in k lastnim imenom ne 
prišteva imen za s t rokovne pojme, k i so po njegovem občna imena; sem 
šteje imena za godove, praznike, le tne čase itd., imena za redove, verske 
družbe itd., imena za bajeslovne predmete in osebe in posamezna imena 
(med njimi našteva tudi : sedemletna vojska, par iški mir, brižinski spo­
meniki). Posebej še opozarja, da se pišejo z malo: državni zbor, narodna 
skupščina, deželna vlada, višji šolski svet itd. Takšna pravi la beremo 
tudi v Breznik-Ramovševem SP 1935 in v mal i izdaji 1937. Na podoben 
način rešuje to vprašanje tudi SP 1950: imena za urade, uprave, čase, 
dneve, mesece, le tne čase itd. so občna imena, kada r splošno govorimo 
o njih; prav tako so občna imena izrazi, s ka ter imi označujemo dogodke, 
s tvari tve, dela, gibanja itd. (str. 17). 

Kdor pazljivo prebere takšne pravopisne predpise, bo hi t ro odkril 
nedoslednosti. Š m a r e n , T e l o v o , J u r j e v o itd. so Brezniku lastna 



imena, b o ž i č , s v e č n i c a , s r e d o z i m c i , b i n k o š t i itd. pa so 
kot strokovni pojmi občna imena in se pišejo seveda z malo začetnico. 
Če so las tna imena, so prav tako tudi druga, saj ena kot druga zazna­
mujejo godove ali praznike. Žongliranje z lastnimi imeni in s trokovnimi 
izrazi ( = občnimi imeni) pr i besedah za enake pojme se je porodilo iz 
zadrege, zadrega pa je nastala zaradi napačno postavljenega načela, da 
se z veliko začetnico pišejo lastna imena.- Že od nekdaj so čutili potrebo, 
da se pomensko močnejše besede v pisavi ločijo od manj pomembnih 
besed v stavku, da se vsaj deloma drugače pišejo. V stari pisavi (grški, 
lat inski in tudi cerkvenoslovanski) so besede, ki so jih hoteli grafično 
poudari t i , na poseben način krajšali , velikih črk, k i bi se od mal ih 
ločile ne samo po velikosti, ampak tudi po obliki, niso poznali. Pozneje 
so to vlogo prevzele posebne velike črke. Ze spočetka ne gre pr i rab i 
velike začetnice za lastna imena, ampak za to, da se s tako pisavo izrazi 
spoštovanje do tega, ka r beseda pomeni, ali pa da se prepreči zamenjava 
ali dvoumnost . Mnoga imena so včasih občna, včasih pa las tna imena, 
zato jih je bilo t reba v pisavi ločiti, da ne bi prišlo do pomenske za­
menjave: občna imena so pisali z malo začetnico, lastna pa z veliko. 
Iz take rabe se je sčasoma razvilo pravilo, da se zmeraj pišejo z veliko 
začetnico osebna in kra jevna lastna imena. Zato p r i pisavi takih imen 
ne grešimo, težave se pokažejo le pr i sestavljenih krajevnih imenih, ko se 
je t reba odločiti, ali se drugo ime piše z veliko ali malo začetnico. 

Pr i s tvarnih lastnih imenih ni t ake preproste enotnosti . Med njimi 
je zelo veliko takšnih, ki jüi pišemo z malo začetnico, ker n i nobene 
bojazni za zamenjavo. Takšna imena so besede za dneve v tednu, mesece, 
prs te na rokah, rudnine , kemične elemente, zdravila, t iskovine itd. V 
drugi skupini s tvarnih lastnih imen so taka, ki se pišejo z veliko, ke r 
so, recimo, toliko individualna, da jih ni mogoče spravi t i pod pojem 
strokovnih izrazov. To so naslovi listov, knjig, l i terarnih del, društev, 
podjetij itd. V eni kakor drugi skupini imamo lastna imena, saj je n. pr. 
n o v e m b e r ime določenega meseca, p rav tako kakor j e s e n ime 
določenega letnega časa in ne letnega časa sploh. Drugače bi lahko rekli, 
da ima vsaka teh s tvar i svoje posebno ime ali naslov. Ker so to torej 
lastna imena, b i se morala, kakor učijo vnet i zagovorniki velikih za­
četnic, pisati z veliko. Pojem lastnega imena je precej prožen in p rene-
kater i samostalnik, ki je sam na sebi občno ime, dobi v s tavku v pr i ­
merni zvezi pomen lastnega imena. Kaj bi rekli k s tavku: V č e r a j m i 
j e p i s a l P r i j a t e l j D o p i s n i c o , d a p r i d e v Č e t r t e k v 
M e s t o , d a v i d i , k a k o g r e S i n u v S o l i i n d a g a p o ­
p e l j e n a p r e g l e d n a P o l i k l i n i k o . Vsi samostalniki, ki so 
pisani z veliko, so po svojem pomenu lastna imena: v mislih imam ne 
katerega koli svojih prijateljev, ampak čisto določeno osebo, poštna tisko­
vina ima nat i skan naslov Dopisnica, četr tek je poseben dan v tednu, 
ne dan v tednu sploh, mesto je to, za kat bi sicer lahko rekel Ljubljana, 
obiskal bo med več sinovi spet samo določenega in ta ne hodi v katero 
koli šolo, ampak v določeno (n. pr. srednjo ekonomsko šolo), poliklinika 
pa končno tudi n i ka te ra koli ustanova take vrste, ampak spet samo ena 
ali določena med njimi. Vsa ta imena so po svojem položaju v danem 



stavku las tna imena in bi se torej v resnici morala pisati z veliko začet­
nico, pa vendar vsak čuti, da to nikakor ne gre. Takle pr imer nazorno 
kaže, da moramo bit i pr i pisavi velikih začetnic hudo previdni in da 
ne velja pravilo, da se kar skraja piše z veliko začetnico vse, ka r pomeni 
ime ali naslov te ali one s tvar i . Zlasti veliko grešimo vsak dan, ko 
pišemo z veliko imena različnih odborov, uradov, uprav, zakonov, od­
lokov, šol, obrazcev, tiskovin itd. Vse to so sicer res lastna imena, saj 
so res nekaki naslovi, vendar pa jih čutimo kot občna imena in jih zato 
pišemo z malo začetnico. Stvar bi bila dosti preprosta, ko bi ne bilo 
v SP na str. 17 nekam skrivnostne pripombe, ki p rav i : ^ e rabimo katero 
takih imen kot določeni naslov, postane lastno ime in ga pišemo z veliko. 
P rav tale pr ipomba na debelo daje potuho tistim, ki so tako zagledani 
V velike začetnice. V resnici ni popolnoma jasno, kaj hoče povedati . Po 
mojem najbrž le to, da se t am naštet i pr imer i pišejo z veliko samo 
takrat , kadar so res pravi naslovi (v napisih na pismih, akt ih in pod.), 
to se razume tako in tako samo po sebi, ke r v takem pr imeru zanje velja, 
da stojijo na začetku stavka, in je po temtakem pripomba sploh nepo­
trebna. Ali bomo pisali: zglasi naj se n a R e k t o r a t u u n i v e r z e 
v L j u b l j a n i , ali: n a R e k t o r a t u U n i v e r z e v L j u b l j a n i 
(ker je Univerza v Ljubljani tudi naslov), ali pa kar preprosto: n a 
r e k t o r a t u u n i v e r z e v L j u b l j a n i ? Mislim, da bi bila ta 
zadnja var ian ta naši pisavi še najprimernejša. Ali je prav, če napišemo: 
n a S t r o j n e m o d d e l k u T e h n i č n e f a k u l t e t e U n i v e r z e 
v L j u b l j a n i ? Ali niso tukaj vse velike začetnice odveč, razen se­
veda v besedi Ljubljani? 

Glede rabe vel ike začetnice velja torej nasploh, da se z njo ne 
piše vsako lastno ime, ampak da je njena naloga v tem, da je pisana 
beseda kar se da razločna in jasna. 

France Goršič 


